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 المستخلص 

خصائص   دراسة . تم من الدرجة الثالثة  في هذه الرسالة نقترح نظامًا فوضوياً جديدًا غير خطي

  وأسس، بعُد ليابونوف ،   التشتت ، الاستقرار ، الثبات ، نقاط الإتزان النظام المختلفة بما في ذلك  

الدائرة الإلكترونية ورسم تدفق الإشارة للنظام لإظهار قابلية تطبيق   تصميمليابونوف. أيضًا ، يتم 

ثابتة.  ال نقطة الستقرار السلوك الفوضوي للنظام إلى ليبانوف للال نظرية النظام الفوضوي. تحو  

  ليبانوف  . وفقًا لنظرية متماثلين تركز الدراسة أيضًا على إظهار التزامن الكامل بين نظامين 

تزامن. يتم إجراء عمليات  المن خلال استخدام نتائج  أمن الإتصالات ستقرار تم تطوير تطبيق في للا

 المحاكاة العددية للأنظمة لتحديد فعالية استراتيجية التزامن والتحكم المقترح. 

 

ذو أربعة أبعاد غير خطي. كما أنه يبحث في خصائص  فوق فوضوي  تقترح الدراسة أيضًا نظام 

، وأسس ليابونوف ،   والتشتت ، والاستقرار ، والثبات ،   نقاط الإتزانالنظام المختلفة بما في ذلك  

. وفقاً  متماثلينوبعُد ليابونوف. تركز الدراسة أيضًا على إظهار التزامن الكامل التكيفي بين نظامين 

من خلال استخدام نتائج  أمن الإتصالات  ستقرار تم تطوير تطبيق بسيط في للا ليبانوف  لنظرية 

تم نشر نتائج هذه الأطروحة في مجلات مصنفة ذات معامل تأثير عالي الجودة. تزامن. ال  
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Abstract 

In this thesis, we  proposes a novel chaotic system with a cubic non-linear term. Different system 

characteristics are investigated including equilibria, stability, invariance, dissipation, Lyapunov 

dimension, and Lyapunov exponents. Also, the electronic circuit and Signal flow graph of the 

system are carried out to show the applicability of the chaotic system. Lyapunov stability theorem 

converts the system’s chaotic behavior to unstable trivial fixed point. The study also focuses on 

demonstrating complete synchronization between two similar novel chaotic systems. According 

to Lyapunov stability theorem, simple application in secure communication was developed by 

employing the chaos synchronization results. Numerical simulations for the systems are 

performed for establishing the synchronization strategy effectiveness and proposed control. 

 

Also, the study proposes a novel hyperchaotic system with four dimensional non-linear term. It 

also investigates different system characteristics including equilibria, stability, invariance, 

dissipation, Lyapunov exponents, and Lyapunov dimension. The study also focuses on 

demonstrating adaptive complete synchronization between two similar novel hyperchaotic 

systems. According to Lyapunov stability theorem, simple application in secure communication 

was developed by employing the chaos synchronization results. Numerical simulations for the 

systems are performed for establishing the synchronization strategy effectiveness. 
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